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راهکار خروج از چرخه افزایش 
دستمزد و تورم

نرخ تورم در چند سال گذشته از درصد افزایش دستمزد 
جلو افتاده و در نتیجه قدرت خرید دســتمزدبگیران به 

شدت کاهش یافته است.
در واقع انباشت تورم در سال های اخیر، بیش از میزان 

افزایش دستمزد بوده است.
بر همین اساس سال گذشته، شورای عالی کار تلاش 
کرد حداقل حقوق سال جاری را به گونه ای تعیین کند 

که این شکاف تا حدودی ترمیم شود.
اما آنچه در عمل رخ داده این اســت که باز هم رشد 
تورم بر افزایش دســتمزد پیشی گرفته؛ به گونه ای که 

شرایط اکنون به ضرر دستمزدبگیران است.
راه  چاره چیست؟

به نظر می رســد چاره ای غیر از این نیســت که ابتدا 
دولت چالش تورم را برطرف کند و پس از آن به فکر 

افزایش قدرت خرید مردم باشد.
باید مشخص شود که دولت هدف تورم سال ۱۴۰۱ را 

چه رقمی قرار داده است.
به اعتقاد من می توان تورم ســال آینــده را به میزان 
نصف امســال در نظر گرفت؛ بــه گونه ای که تورم تا 

حدود ۲۰ درصد کاهش یابد.
در آن شــرایط، حتی اگر ســطح دستمزدها حدود ۱۰ 
درصد افزایش یابد، بخشی از شکاف معیشتی موجود 

کاهش می یابد.
بر همین روال در سال های آینده نیز باید تورم کاهش 
یابد تا بتوان به تدریج قدرت خرید دســتمزدبگیران را 

ترمیم کرد.

داوری را توأمان با 
پیگیر بودن و ممارست 

در نظر بگیریم 

مالیات های جدید 
در راه است...
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حمله کیهان به عارف: این شرم آور است که چشمتان را به روی واقعیات ببندید
»انباشت«  نوشت:  عارف  محمدرضا  به  شریعتمداری خطاب  مدیریت حسین  تحت  روزنامه 
بحران ها، مشخصاً ماحصل بی تدبیری متراکم دولت مدعی تدبیر و امید، و لاپوشانی اکثریت 
ائتلافی »امید« در مجلس دهم بود که ضمن وانهادن همه مسئولیت ها، همه مشکلات قابل 

چاره جویی را موکول به توافق با آمریکا و برجام می کردند.
روزنامه کیهان در شماره امروز خود با اشاره به یادداشت انتقادی اخیر محمدرضا عارف نوشت: 
رئیس شورای سیاستگذاری منحله اصلاح طلبان می گوید اگر منتخبان واقعی ملت بر مصدر امور 
قرار می گرفتند، با انباشت بحران های مختلف روبه رو نبودیم.محمدرضا عارف در یادداشتی که 
در فضای مجازی منتشر شد، نوشت: »آنچه در ایران امروز می گذرد، ناشی از نامدیریتی ها و 
انحراف از منطق مصالح ملی در سالیان اخیر است. اگر منافع و مصالح ملی در سالیان اخیر کانون 
سیاست ورزی حاکمیت قرار می گرفت و منتخبان واقعی ملت، بر مصدر امور قرار می گرفتند، در 
برابر نهادهای منتخب ملت سنگ اندازی نمی شد، نخبگان ایرانی در بخش های مختلف اجازه 
می یافتند به ساختار حاکمیت ورود کرده و تصمیم و تدبیر در سطوح مختلف با محوریت دانش و 
تجارب بشری و بر اساس اراده عمومی ایرانیان می بود، با انباشت بحرانهای مختلف ، بسان آنچه 

در اصفهان، خوزستان، چهارمحال و بختیاری با آن می گذرد، مواجه نبودیم.«
این نوشته آقای عارف قبل از هر چیز توهین و اهانت نسبت به خویش است، چه این که در 
چند ده سال اخیر، به جز مقاطعی کوتاه، اغلب هم طیفان و هم مسلک های سیاسی وی- و 
خود وی- در مصدر امور قرار داشته اند! خود آقای عارف نیز غیر از حضور در مناصبی مانند 
وزارت علوم و معاون اول رئیس جمهور در دولت اصلاحات، به مدت چهارسال به عنوان نماینده 
تهران در مجلس دهم حضور داشت اما آن قدر در مسند نمایندگی ناتوان عمل کرد که حتی 
صدای اعتراض اصلاح طلبان را هم درآورد.از طرف دیگر »انباشت« بحران ها، مشخصاً ماحصل 
بی تدبیری متراکم دولت مدعی تدبیر و امید، و لاپوشانی اکثریت ائتلافی »امید« در مجلس 
دهم بود که ضمن وانهادن همه مسئولیت ها، همه مشکلات قابل چاره جویی را موکول به 
توافق با آمریکا و برجام می کردند. بنابراین شرم آور است که آقای عارف، چشمش را به واقعیات 
غیرقابل انکار ببندد و ادعا کند »اگر منتخبان واقعی ملت به مصدر امور قرار می گرفتند، با انباشت 

بحران های مختلف روبه رو نبودیم«.
فریدون عباسی: اگر مازوت نسوزانیم، ۲۵درصد کشور خاموش می شود

وی گفت: کامیون های فرسودۀ دودزا شب ها اجازه تردد دارند  در حالی که اگر روز در خیابان ها 
باشند، شاید آلودگی کمتر از شب باشد. این عوامل باعث آلودگی هوای تهران می شود و وقتی 
هوا سرد باشد و  باد هم نیاید این آلودگی پایین می ماند و برای همین از حد مجاز خارج می شود.

وی ادامه داد: ما باید دو کار را همزمان انجام دهیم تا بتوانیم وقتی از مازوت استفاده می کنیم، 
آلودگی ایجاد نکند.اول این که، وزارت نفت شروع کند  و در مدت زمان مشخص عناصر ناخالص 
مازوت را به زیر استاندارد برساند؛ مثلا گوگرد را از ۳ تا ۶ درصد باید به نیم درصد برسانیم، حتی 
برای کشتی ها که در اقیانوس رفت و آمد دارند هم این استاندارد باید رعایت شود. وزارت نفت 
هم باید تلاش کند که ناخالصی های نفت کوره را پایین بیاورد و دوم آن که، وزارت نیرو باید 

به نیروگاه ها دیکته کند که از فیلتر استفاده کنند.
نماینده مردم کوهچنار و کازرون در مجلس شورای اسلامی گفت: الان ما باید مدیریت کنیم 
که مازوت در نیروگاه هایی که دور از مناطق مسکونی است، استفاده شود.عباسی تاکید کرد: 
استفاده از مازوت اجتناب ناپذیر است و فقط باید آن را مدیریت کنیم .وی بیان کرد: در حال 
حاضر وزارت نفت و نیرو نمی توانند این ناخالصی های مازوت را بگیرند و از فیلتر استفاده کنند، 
پس به مردم توصیه می کنیم اگر به فکر محیط زیست هستند مدیریت مصرف داشته باشند و 
خودشان مصرف گاز را پایین بیاورند تا گاز به نیروگاه ها و صنایع برسد و ما این مقدار متضرر 
نشویم.عباسی با تاکید بر صرفه جویی در مصارف خانگی گفت: زمانی که هوا سرد می شود 
بیشترین مصرف انرژی در مصارف خانگی است و برای تامین گاز مردم، گاز نیروگاه و صنایع را 

قطع می کنند، چراکه نمی شود مردم را در سرما رها کرد.
وی گفت: در شرایط امروز باید مردم به اقتصاد کشور کمک کنیم و صرفه جویی در مصرف 
انرژی داشته باشند تا بتوانیم گازوییل صادر کنیم .عباسی در پاسخ به این سوال که در حال حاضر 
چند درصد از صنایع و نیروگاه ها در تهران از مازوت استفاده می کنند گفت: صنایع در تهران زیاد 
از مازوت استفاده نمی کنند، بلکه از گاز و گازوییل استفاده می کنند. من موافق سوزندان گازوییل 

هم نیستم و معتقدم باید از مازوت استاندار استفاده شود.

ذوالنوری: کدهای زیادی داریم که طراحی ناآرامی های اصفهان با بیگانگان بوده است
اصفهان  اخیر  ناآرامی های  در  و سیاست خارجی مجلس گفت:  ملی  امنیت  عضو کمیسیون 
ما کدهای زیادی داریم که نشان می دهد طراحی پشت صحنه این حرکات توسط بیگانگان 
انجام شده و متأسفانه در مقطعی توانستند بعضی ها را با خودشان همراه کنند.حجت الاسلام 
مجتبی ذوالنوری نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با فارس، با اشاره 
با مشکل  امروز کل کشور  آبی، گفت:  دنبال مشکلات  به  اصفهان  در  اخیر  ناآرامی های  به 
کمبود آب مواجه است که دلایل آن هم به تغییر اقلیم بازمی گردد و هم نتیجه اجرای اتخاد 
و اجرای تصمیمات نادرست در حوزه منابع آبی است که البته با سیاست گذاری های درست و 
سرمایه گذاری در این حوزه این مشکل را می توان مدیریت کرد.وی افزود: اردوکشی و تحصن 
و اقدامات این چنینی کمکی به رفع مشکل آب نمی کند، بلکه کار را پیچیده تر می کند، اما اینکه 
مردم بتوانند درد و مشکلشان را به صورت مسالمت آمیز به گوش مسئولان برسانند امر پسندیده 
و قابل قبولی است.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اظهار داشت: همیشه 
در مطالبات بحقی که افراد دلسوز کشور آن را مطرح می کنند و می خواهند نقیصه ای برطرف 
شود و نمی خواهند با کشور و دولت درگیر شوند، در این موارد دشمن سعی دارد تا مسیر اعتراض 
مسالمت آمیز اعتراضات را از ریل خود خارج کند و در این زمینه سرمایه گذاری می کند تا بهره های 
لازم را ببرد.ذوالنوری خاطرنشان کرد: یکی از اهداف دشمن این است که در آستانه مذاکرات 
هسته ای برای اینکه دستش در میز مذاکرات پر باشد، با تحریک عده ای از افراد و ایجاد آشوب، 

ایران را کشوری آشوب زده معرفی کند.
تذکر احمدی بیغش به برخی کارکنان دستگاه قضا

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان این که 
»حرمت مردم از سوی برخی قضات و کارمندان رعایت نمی شود« گفت: این موضوع موجب 
نارضایتی مطلق مردم شده است.محمود احمدی بیغش در جلسه علنی ) سه شنبه( در تذکری 
گفت: یکشنبه ۷ آذر ماه جلسه مشترکی میان مسئولان عالی قضایی و مجلس برگزار شد 
که هیچ خیری برای مردم نداشت.وی افزود: مشکل مردم شورای عالی قضایی نیست گرچه 
رئیس قوه قضائیه و شورای عالی قضایی در پیشگاه الهی و مردم باید پاسخگو باشند اما امروز 
مشکل مردم با دادگاه ها، دادسراها و مجتمع های قضایی است.این نماینده مجلس در عین حال 
با قدردانی از همه قضات و کارمندان پاکدست افزود: مردم از قضاتی که خود را بالاتر از مردم 
می بینند و به مراجعان توهین می کنند ناراضی هستند؛ خطبه حضرت امیر )ع( کجاست که می 
فرماید قاضی باید شاکی و متهم را با یک چشم نگاه کند.احمدی بی غش ادامه داد: مجموعه 
های قضایی وقتی صحبت از پاسخگویی می شود می گویند تفکیک قوا؛ ما می گوییم که حرمت 
مردم را نگه دارید، نمی گوییم حکمی را تغییر دهید بلکه می گوییم با مردم درست صحبت کنید. 
مجموعه قضایی باید در برابر مجلس پاسخگو باشد، ما به تفکیک قوا اعتقاد داریم اما حرمت 
مردم از سوی برخی قضات و کارمندان رعایت نمی شود، این موضوع موجب نارضایتی مطلق 

مردم شده است.
توئیت اولیانوف درباره برنامه آمریکا برای لغو تحریم ها

نماینده روسیه در وین در پاسخ به سوالی مبنی بر این که آیا آمریکا عزمی جدی در لغو تمامی 
تحریم های ایران دارد یا نه، گفت این کشور آمادگی اش برای لغو تحریم ها را اعلام کرده اما 

جزئیاتی وجود دارد که باید بررسی شوند.
میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین، در صفحه توییترش در پاسخ 
به سوال یکی از کاربران مبنی بر این که آیا آمریکا در لغو تمامی تحریم های ایران جدی است، 
گفت: آمریکا آمادگی اش برای لغو تمامی تحریم های ناسازگار با برجام را در ازای بازگشت ایران 
به پایبندی کامل به توافق هسته ای تایید می کند. اما در دیپلماسی دوجانبه این جزئیات هستند که 

دردسرسازند. لیست قطعی تحریم هایی که باید لغو شوند، موضوع مذاکرات است.
جلال زاده: برنامه تیم مذاکره کننده لغو تمامی تحریم  های آمریکاست

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که برنامه 
تیم مذاکره کننده جمهوری اسلامی ایران در دور جدید  مذاکرات وین لغو تمامی تحریم های 
دولت زیاده خواه آمریکاست.وحید جلال زاده با اشاره به آغاز دور جدید مذاکرات هسته ای در 
مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت:»برنامه تیم مذاکره کننده جمهوری اسلامی ایران در دور 
جدید  مذاکرات وین نه بر روی مسائل هسته ای، بلکه بر روی لغو تمامی تحریم های یک 
جانبه برجامی و فرابرجامی دولت زیاده خواه آمریکاست.غفلت از این نکته مهم، راهبرد جمهوری 

اسلامی را تضعیف می کند و موجب خسارت مجدد می گردد.«نشست افتتاحیه کمیسیون 
مشترک برجام به ریاست مشترک علی باقری، رئیس هیأت مذاکره کننده ایران و انریکه مورا، 
معاون دبیرکل سرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا و با حضور هیأت های ایران، روسیه، چین، 
فرانسه، انگلیس، آلمان و اتحادیه اروپا عصر روز دوشنبه ۸ آذر برگزار شد.هیأت ایرانی با هدف 
تمرکز جدی بر مسئله رفع تحریم ها علیه ملت ایران با ترکیبی حقوقی-اقتصادی در این نشست 

حضور یافته است.
هشدار یک نماینده درباره تضییع حق آبه ایران توسط ترکیه

به  منتهی  رودهای  بر  با سدسازی  ترکیه  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  اردبیل  نماینده 
کردستان و آذربایجان شرقی حق آبه ایران را تضییع می کند.سید کاظم موسوی در جلسه علنی 
امروز )سه شنبه( در تذکری گفت: ترکیه با سدسازی بر رودهای منتهی به کردستان و آذربایجان 
شرقی حق آبه ایران را تضییع می کند. این سد با برنامه 5۰ سال و ذخیره میلیاردها مترمکعب 
آب احداث می شود.وی ادامه داد: با توجه به اینکه در آینده جهان با بحران بی آبی مواجه می 
شود ترکیه در نظر دارد یک لیتر آب را در برابر یک لیتر نفت تهاتر کند.این نماینده مجلس تاکید 
کرد: وزارت نیرو و وزارت خارجه باید هر چه سریعتر به این موضوع ورود کند، منطقه مغان که 

یک پنجم نیاز گندم کشور را تامین می کند با کمبود آب مواجه می شود.
تاجیک: اصلاح طلبان نیاز به انقلاب در درون خود دارند

محمدرضا تاجیک گفت: آنانی که زلف زیبای اصلاح طلبی را به زلف زمخت قدرت گره زدند، 
امروز جریان اصلاح طلبی را به حاشیه بردند. جریان اصلاح طلبی قرار بود که یک جریان گفتمانی، 
اجتماعی، فرهنگی و سیاسی باشد اما عده ای آن را محبوس در قفس آهنین قدرت کردند و 
رنگ قدرت را بر تمامی پیکر او پاشیدند و حیات آن را به قدرت گره زدند که چون در ساحت 
قدرت باشند. بی تردید، ما در آینده با نوعی شقاق در جریان اصلاح طلبی مواجه خواهیم بود. 
بعضی از اصلاح طلبان از نیستان خود می برند اما اصل خویش باز نمی جویند؛ چون در این اصل 
طراوت و شکوفایی را نمی بینند.ما در آینده همچنین شاهد جریانهای اصلاح طلبی در صورت ها 
و سیرت های متفاوتی هستیم. در درون جریان رسمی نیز، تحولاتی خواهیم دید.- اصلاحات در 
شرایط کنونی نیازمند یک نوع انقلاب است، که این خود نوعی پارادوکس است. اصلاحات از 
آن رو که از طبیعت خود خارج شده است، تنها یک انقلاب و تنش شدید درون جریانی می تواند 
آن را به طبیعت خود برگرداند تا نبضش به صورت طبیعی بتپد. در شرایط و وضعیت کنونی، 
نشانی از این انقلاب نمی بینیم، باید دید در آینده چه اتفاقی خواهد افتاد.- عده ی زیادی دیگر 
این نوع روش و منش جریان اصلاح طلبی را برنمی تابند، عده ای به نام نامی اصلاح طلبی صرفا 
در صدد تامین منافع و قدرت خودشان هستند بارها گفته ام از جریان اصلاح طلبی یک برج بابلی 
ساختند که از آن بالا بروند و بتوانند به قدرت و منفعت خود برسند. کاملا به مثابه آپاراتوس یک 
یک دستگاه قدرت از اصلاح طلبی استفاده ابزاری می کنند. این ها به لحاظ فردی نه روش و 
منش اصلاح طلبی دارند و نه هیچ گونه افزوده ی نظری و گفتمانی اصلاح طلبانه داشته اند، اما 
مفروض شان این است که چون به این جریان بیاویزند می توانند سهمی از قدرت را از آن خود 
کنند.- من معتقدم تا وقتی ویترین اصلاح طلبی این ها هستند کسی نمی ایستد داخل ویترین 
را نگاه کند، کسی وارد این مغازه نمی شود که جنسی بخرد، باید ویترین را عوض کرد در این 
ویترین افرادی هستند که چنبره زدند و دیری است که از پیکره ی جریان اصلاح طلبی خون، 

قدرت و منفعت را می مکند.
دیپلمات سابق ایران: نشانه هایی که در مذاکرات می گویند موفقیت آمیز ارزیابی کردند، چه 

بوده؟
دیپلمات سابق ایران در سازمان ملل گفت: »صرف نظر از اینکه رسما این دور را چه بنامیم، 
با توجه به اینکه دستاورد های ادوار قبلی مذاکرات در بهار گذشته به عنوان مبنای کار پذیرفته 
شده است، می توان این دور را ادامه کار مذاکرات قبل دانست و به صورت غیر رسمی دور 
هفتم نامید.«کوروش احمدی در گفت و گو با خبرنگار »انتخاب« در تحلیل روز اول مذاکرات و 
اظهارات طرفین که جلسه اول را مثبت ارزیابی کرده بودند، گفت: »برداشت من این است که 
توافقات مقدماتی در روز اول بیش از حد انتظار بوده، که البته با توجه به تاکید مقامات دولت 
سیزدهم طی دو سه هفته اخیر مبنی بر اینکه هدفشان بازگشت به تعهدات برجامی است، خیلی 

خلاف انتظار هم نبود.«
وی گفت: چند نکته مهم در روز اول روشن شد: نکته اول این است که آنطور که از صحبت های 
انریکه مورا بر می آید، مذاکراتی که در شش دور گذشته انجام شد به عنوان مبنایی برای کار های 

پیشرو پذیرفته شده است. به عبارت دیگر، صرف نظر از اینکه رسما این دور را چه بنامیم، ولی 
با توجه به اینکه دستاورد های ادوار قبلی به عنوان مبنا پذیرفته شده است، می توان این دور را 
به صورت غیر رسمی دور هفتم نامید و آن را ادامه مذاکراتی دانست که در بهار گذشته انجام 
شد.«او اضافه کرد: »نکته دوم در تایید نکته اول مربوط به احیای فعالیت سه گروه کاری است 
که در شش دور قبلی ایجاد شده بودند: یعنی گروه کاری هسته ای، گروه کاری تحریم ها و گروه 

کاری ترتیب و توالی.«
احمدی در مورد گروه کاری ترتیب و توالی، تصریح کرد: »وظیفه این کارگروه این است که 
مشخص کند کدام طرف، کدام تعهد برجامی را به چه ترتیبی و در چه مقطع زمانی انجام دهد. 
برنامه اعلام شده گروه کاری تحریم ها سه شنبه و گروه کاری هسته ای چهارشنبه تشکیل جلسه 
می دهد. این ترتیبات حکایت از ادامه کار مطابق توافقات گذشته دارد.«این کارشناس مسائل 
بین الملل درمورد نکته سوم مذاکرات، مطرح کرد: »نکته سوم این است که آنطور که پیداست و 
اطلاع دارم، مسئولین و کارشناسان مجرب و مطلع وزارت خارجه که در ادوار قبلی حضور داشتند، 
)باستثنای آقای عراقچی( در این دوره هم حضور دارند. این بدان معنی است که صرف نظر از 
مقامات عالیرتبه در سطح معاونین وزرا که در تیم جدید هستند و من اطلاعی از میزان تجربه 
و تخصص آن ها در این حوزه ندارم، ولی نکته امیدوار کننده این است که تیم کاربلد همیشگی 
حضور دارد و می توان تصور کرد که این تیم در این دو گروه کاری شرکت می کنند و از این نقطه 

نظر هم می توان گفت که کار، همان روال قبلی را خواهد داشت.«
طرح »صیانت« به مرکز پژوهش های مجلس برگشت خورد

با رای اعضای کمیسیون مشترک صیانت، این طرح به مرکز پژوهش های مجلس برگشت 
خورد تا مواد آن براساس نظرات کارشناسان و صاحب نظران اصلاح شود.در جریان جلسه گذشته 
کمیسیون طرح صیانت اعلام شد که وزیر ارتباطات در نامه ای خواستار اصلاح برخی مواد طرح 
شده است.شنیده ها حاکی از این است که این فرایند با پیگیری رئیس مجلس انجام شده و در 
پیش نویس پیشنهادات دولت نیز مباحث مربوط به اینستاگرام و پلتفرم های پرمخاطب تغییرات 
جدی دارد. مقرر شد طرح به مرکز پژوهش ها بازگردد تا مرکز پژوهش ها به مدت ۱۰ روز 

مطالعه تطبیقی داشته باشد و نظر خود را به کمیسیون ارجاع کند.
فرهنگی: روحانی در اجرای »برجام« عجله کرد

نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی گفت: دولت روحانی کاملا شتاب زده و بدون 
حساب و کتاب همه تعهدات خود در برجام را انجام داد اما این بار باید در ابتدا غربی ها تعهدات 
خود را عملیاتی کنند.محمدحسین فرهنگی با اشاره به آغاز دور جدید از مذاکرات احیای برجام 
که اولین دور از مذاکرات دولت سیزدهم است، گفت: تکلیف ما در مذاکرات هسته ای کاملًا 
روشن است و توپ در زمین آنها است.وی بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران در دولت روحانی 
کاملًا شتاب زده و بدون حساب و کتاب همه تعهدات خود در برجام را انجام داد، اما طرف غربی 
عضو برجام نه تنها هیچ اقدامی برای اجرای تعهدات خود انجام نداد، بلکه شرایط را هم بدتر 
کرد.نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی گفت: در حال حاضر ما منابعی در دست 
کشورهای خارجی داریم که طبق توافقات گذشته، آنان باید منابع و اموال ایران را آزاد کنند. 
همچنین آنها محدودیت های بی دلیلی را بر کشور ما اعمال کردند که باید این محدودیت ها را 

هم به صورت کامل بردارند.
رئیس »ام آی 6«: ایران در فهرست تهدیدهای انگلیس قرار دارد

رئیس سازمان »ام آی ۶« )سازمان جاسوسی خارجی انگلیس( در تازه ترین اظهارنظرات خود 
مدعی شده است که ایران، چین و روسیه در صدر فهرست تهدیدهای انگلیس قرار دارند.بنا بر 
گزارش روزنامه »سیاتل تایمز«، »ریچارد مور« مدعی شده است که سه کشور مذکور و تروریسم 
تقابل  روبرو و در  با آن  بریتانیا  بزرگی است که جاسوسان  امنیتی  بین المللی، چهار موضوع 
هستند.وی در اولین سخنرانی عمومی خود از زمانیکه در اکتبر ۲۰۲۰، به عنوان رئیس سرویس 
اطلاعات مخفی انگلیس یا همان ام آی ۶ منصوب شده است، گفت که چین »بزرگ ترین 
اولویت« سازمان جاسوسی خارجی انگلیس محسوب می شود زیرا پکن به طور فزاینده ای برای 
پیشبرد منافع خود از »اقدامات جسورانه و قاطعانه« حمایت می کند.این مقام اطلاعاتی انگلیس از 
چین بعنوان »دولتی مستبد با ارزش هایی متفاوت از ما )انگلیس(« نام برد و مدعی شد که پکن 
»عملیات های جاسوسی وسیعی« علیه انگلیس و همپیمانان این کشور انجام می دهد و تلاش 
می کند تا »گفتمان عمومی و تصمیم گیری سیاسی را مخدوش کند« و فناوری را صادر می کند 

که موجب می شود شبکه ای از مستبدان در جهان بتوانند کنترل امور را به دست داشته باشند.

میز خبر
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یادداشت

حتی در آن صورت می توان حداقل دســتمزد را بیش از تورم نیز 
افزایش داد.

تورم ۲۰ درصدی در سال ۱۴۰۱ قابل تحقق است؟
اکنون بســیاری از کشورهای جهان توانســته اند تورم را کنترل 
کننــد. یکی از دســتاوردهای علم اقتصاد کلان در بســیاری از 

کشورها همین موضوع است.
در ایران نیز با شــروطی، هدف گذاری کاهش تورم و رســاندن 

آن به نرخ ۲۰ درصد، حتی در سال آینده قابلیت تحقق را دارد.
اما اگر همه قیمت ها به ویژه دســتمزد همراه با تورم رشد کنند، 

شرایط ممکن است از کنترل خارج شود.
در آن صورت، کشور وارد یک چرخه شوم افزایش تورم می شود 

که ممکن است در نهایت به شکل گیری ابرتورم منجر شود.
نقدینگی قابل کنترل است اگر …

در این میان، حتی واقعیت هایی چون استقراض از بانک مرکزی 
و به تبع آن، افزایش نقدینگی و پایه پولی کشور نیز قابل کنترل 
اســت؛ به شرطی که سیاستگذار بداند چه تصمیمی باید بگیرد و 

چه اقدامی باید انجام دهد.
نخســتین چالش اقتصادی کشور این اســت که سیاستگذاران 

مرتبط، برداشت درستی از عوامل پدیدآورنده تورم ندارند.
کمتر کســی را در می توان در میان دولتمردان یافت که با مبانی 
اقتصاد کلان آشنا باشد. در این شــرایط بعید است چالش تورم 

نیز برطرف شود.
سیاست هایی که درمان تورم نیستند

مسئولان باید بدانند که اقتصاد، علم و تورم نوعی بیماری است 
که درمان آن نیاز به پزشــکی حاذق دارد. اما آنها اکنون در حال 

تکرار تجربه های پیشین هستند.
دولت های مختلف در طول 5۰ ســال گذشته، تلاش کرده اند که 
با قیمت گذاری دستوری و سیاست های تعزیراتی تورم را کنترل 

کنند.
آنها، نه تنها توفیقی در این زمینه به دست نیاورده اند که وضعیت 

تورم در کشور به صورت مداوم بدتر شده است.
در واقع چنین سیاســت هایی نه درمان تورم که تشدیدکننده آن 

هستند.
تا زمانی که مسئولان برای علم و تجربه بشری، احترام و اعتبار 

قائل نباشند، همین شرایط ادامه می یابد.
نگرانی از واکنش افکار عمومی

خروج از چرخه تورم فزاینده، به شــجاعت برای اتخاد تصمیمات 
درست نیاز دارد.

مســائلی چون افزایش اندک میزان دستمزد، احتمالا با واکنش 
افکار عمومی واجه می شــود و کمتر دولتمردی حاضر به پذیرش 

تبعات آن است.
تا زمانی که دولت اعتبار کافی نزد جامعه نداشــته باشــد، مردم 
احتمالا چنین تصمیماتــی را نمی پذیرند. اعتبار نیز باید خارج از 

بدنه دولت شکل بگیرد.
دولت سرمایه اجتماعی کافی ندارد

در واقع افرادی غیردولتی که نزد افکار عمومی احترام دارند باید 
در جامعه فعال باشند و بتوانند با مردم تعامل کرده و آنها را برای 

اجرای اینگونه سیاست ها متقاعد کنند.
در غیر ایــن صورت، دولت از ســرمایه اجتماعــی کافی برای 

پیگیری راهکارهای صحیح برخوردار نیست.
دولتیان در این شــرایط نمی توانند برای مــردم تبیین کنند که 

کشور به مرحله اتخاذ تصمیمات سخت رسیده است.
تجربه مشابه در کشورهای درگیر با ابرتورم

کشــورهای دیگری که اکنون وارد چرخه ابرتورم شده اند نیز با 
همین مشکلات مواجه بودند و در مقعطی، افکار عمومی آنها به 

دلتمردان اعتماد نکردند.
در نتیجه، شرایط کشوری مانند ونزوئلا به جایی رسیده است که 

حدود ۱۰ درصد مردم کشور را ترک کرده اند.
بروز چنیــن وضعیتی در ایــران، می تواند به خــروج میلیون ها 

هموطن از کشور منجر شود.
لزوم پرداخت هزینه سیاسی تصمیمات درست

دولتمردان ما در سالیان گذشته ترجیح داده اند به گونه ای تصمیم 
بگیرند که مطلوب افکار عمومی باشد.

این در حالی اســت که تداوم اینگونه سیاســت ها کشــور را به 
ورشکســتگی می کشــاند.اکنون تحریم به بهانه ای برای توجیه 
ناکارآمدی هــا تبدیل شــده در حالــی که عامــل اصلی تورم، 
سیاست گذاری های نادرســت و مخرب کلان اقتصادی به ویژه 
در حوره پولی و مالی اســت.در مقطع کنونی، تصمیم گیران باید 
حاضر به پرداخت هزینه سیاسی برای اتخاد تصمیمات سخت اما 

درست و تغییر رویه های کلان پیشین باشند.
تنها در این صورت است که می توان به حل چالش ها امیدوار بود.

اجرای راه آهن جوین- اسفراین 
۴۴ درصد پیشرفت دارد

 مدیرکل ســاخت و توســعه راه آهــن منطقه۲ گفت: 
اجرای پروژه ریلی جوین-اسفراین ۴۴ درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد البته میزان رشــد در بخش زیرسازی ۷۷ 

درصد است.
علی اکبر مردی به خبرنگار ایرنا با بیان اینکه این پروژه 
ریلی در ۲ قطعه در حال اجرا است اظهار داشت: اجرای 

این طرح امسال ۲۹۱ میلیارد ریال اعتبار دارد.
وی افزود: از ابتدای آغاز پروژه تا کنون یکهزار و ۳۳۰ 
میلیارد ریال اعتبار هزینه شــده و بــرای تکمیل این 
بخش از راه آهن ۱۰ هــزار و ۸۰۰ میلیارد ریال اعتبار 

مورد نیاز است. 
مدیرکل ســاخت و توســعه راه آهن منطقه دو درباره 
مشــکلات اجرای این پروژه گفت: مهم ترین مشکل، 
عدم نقدینگی بــرای تامین مصالح و وجود معارض در 

مسیر پروژه است.  
مــردی تصریح کرد: تملک و رفع معارض، نیاز به پول 
نقد و همکاری ذینفعان و مقامات استانی و محلی دارد 
که متاســفانه تاکنون با توجه به مکاتبات و جلســات 

حضوری با مقامات محلی این امر محقق نشده است.
وی خاطرنشان کرد: امسال با پیگیری انجام شده، نامه 
مقام عالی وزارت به دادستانی جوین مبنی بر درخواست 
اجرای ماده ۹  قانون تملک اراضی اخذ شده اما با توجه 
بــه مخالفت برخی از افراد بومی منطقه و عدم رضایت 

آنها تاکنون امکان اجرای آن فراهم نشده است.
مدیرکل ســاخت و توســعه راه آهن منطقــه ۲ افزود: 
وسعت زمین هایی که باید در محدوده استان خراسان 
رضوی تملک شــود، حدود ۲۶ هکتار اســت و ارزش 

ریالی آن دست کم ۴۰۰ میلیارد ریال است.

عملیات اجرایی راه آهن جوین- اسفراین به طول حدود 
5۷ کیلومتر از ســال ۹۰ آغاز شده است.  مقرر بود این 
پروژه ریلی تا پایان عمر دولت گذشته به بهره برداری 
برســد اما بروز برخی مشــکلات افتتاح آن را به تاخیر 

انداخته است. 
در سفر سال ۹۴ رییس جمهوری به خراسان شمالی ۲ 
هزار میلیارد ریال برای تکمیل و بهره برداری راه آهن 
جوین_ اسفراین مصوب شد که 5۰۰ میلیارد ریال آن 
ســهم دولت و یکهزار و 5۰۰ میلیارد ریال آن از محل 

صندوق توسعه ملی باید تامین می شد.
این اعتبــارات با وجود تصویب مجــدد آن در دومین 
ســفر رییس جمهور دولت گذشــته به خراسان شمالی 
که تابســتان سال ۹۸ انجام شــد تا کنون روی تحقق 

را ندیده است. 

معاون امور صنایع و معادن ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراسان شمالی گفت: پنج صنعت مادر استان 
5۰ میلیارد ریال به ساخت زائرسرا برای اسکان زائران 

در جوار حرم مطهر رضوی کمک می کنند.
علی اصغر رضــازاده در گفت و گو بــا خبرنگار ایرنا 
اظهار داشت: لوله گســتر و فولاد اسفراین، آلومینای 
جاجرم، آذین فورج اســفراین، پتروشــیمی بجنورد و 
قند شیروان از صنایع مادر خراسان شمالی هستند که 
در جلسه منابع مالی ســاخت زائر سرا در جوار بارگاه 
ملکوتی امام رضا)ع( مقرر شد تا بخشی از این هزینه 

را پرداخت کنند.
وی تصریــح کرد: میزان پرداخت هــر واحد صنعتی 
مشخص نیست و باید این صنایع بسته به درآمدزایی 

ســهم خود را در ســاخت این طرح مذهبی پرداخت 
کنند.

معــاون ســازمان صنعت، معدن و تجارت خراســان 
شــمالی افزود: این میزان از کمــک صنایع در قالب 
مســوولیت اجتماعی پرداخت می شود، زیرا معتقدیم 
هر واحــد تولیــدی و صنعتی مجموعــه وظایف و 
تعهداتی دارد که باید در جهت حفظ، مراقبت و کمک 

به جامعه  انجام دهد.
خراســان شــمالی با ۸۶۳ هزار نفر جمعیت در شمال 
شــرق کشور واقع است و حدود ۴۰۰ واحد صنعتی در 

آن دایر است.
ســاخت زائرسرا از سال ۱۳۹5 در شهر مقدس مشهد 
کلید خورد بر این اســاس با مشــارکت شهرداری و 

شورای اسلامی شهر مشــهد زمین هایی با موقعیت 
های مناســب برای احداث زائرسرا برای تمام استان 

های کشور از طریق قرعه کشی انجام شد.
این طرح تاکنون اجرا نشــده و اســتانداری خراسان 

شمالی درصدد اجرای این طرح است.
پیشتر امام جمعه بجنورد در این زمینه عنوان کرده بود 
کــه در مجموع 5۶۰ میلیارد ریال اعتبار برای تکمیل 
این مجموعه نیاز است و قرار بود بخشی از این  هزینه 
از طریق اســتانداری تامین شود که متاسفانه به دلیل 

مشکلات و موارد قانونی، زمینه این کار فراهم نشد.
حجت الاســلام رضا نوری گفته بود: زمان مشخصی 
بــرای احداث ایــن طرح در نظر گرفته شــده که در 

صورت راکدماندن زمین آن گرفته می شود.

حجت الاســلام والمســلمین نوری امــروز در بازدید 
از بیمارســتان ۳۲ تختخوابی پورســینای آشخانه، از 
توقف هفت ماهه پروژه ارتقای این بیمارســتان به ۶۴ 
تختخوابی انتقاد کرد و خواســتار آغاز مجدد عملیات 

اجرایی این پروژه شد.
 

به گزارش عصراترک، حجت الاسلام والمسلمین رضا 
نوری، نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی و امام جمعه 
بجنورد، امروز در بازدید از بیمارســتان ۳۲ تختخوابی 
پورسینای آشــخانه، مرکز شهرستان مانه و سملقان، 
ضمن قدردانی از خدمــات و تلاش های کادر درمان 
به ویژه در دوره شــیوع ویروس کرونا، از مســاعدت 
بنیاد مســتضعفان انقلاب اسلامی در اهدای دستگاه 

اکسیژن ساز به بیمارستان پورسینا تجلیل کرد.
وی در ادامــه با انتقــاد از توقف پــروژه ارتقای این 
مرکز درمانی بــه بیمارســتان ۶۴ تختخوابی، اظهار 
کرد: ارتقای بیمارستان پورسینای آشخانه از نیازهای 
ضروری شهرستان مانه و سملقان است؛ اما علی رغم 
اینکــه گودبرداری و پی ریزی پروژه انجام شــده، به 
دلیل برخی اشکالات فنی اجرای پروژه متوقف شده و 

مسکوت مانده است.
حجت الاســلام والمســلمین نوری افزود: اگر پروژه 
مشــکل فنی دارد متولیان امر باید هر چه سریع تر آن 
را رفع کرده و پیگیر ادامه پروژه باشد نه اینکه عملیات 

اجرایی بیش از هفت ماه متوقف بماند.
وی با اشــاره بــه اینکه اگر خواب پــروژه تداوم یابد 
مردم بیش از این متضرر می شــوند، تصریح کرد: باید 
مســئولان مربوطه پیگیر آغاز بــه کار مجدد پروژه 

باشــند و اجازه ندهند تعطیلــی آن بیش از این ادامه 
داشته باشــد.گفتنی اســت، طرح ارتقای بیمارستان 
۳۲ تختخوابی پورسینای آشــخانه به ۶۴ تختخوابی 
از مصوبات ســفر ریاست جمهوری دوازدهم است که 
اردیبهشــت ماه سال ۹۹ با تخصیص بودجه ای بالغ بر 
۲۰۰ میلیارد ریال در مساحت سه هزار و ۴۱۲ مترمربع 
کلنگ زنی شد و قرار بود ۱5 ماهه به اتمام برسد؛ اما 

متأسفانه پس از پیشرفتی اندک، متوقف شده است.

رئیس هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر گردشگری 
خراسان شــمالی از پیش بینی تعطیلی ۶۰ درصدی 
آژانس های گردشگری این استان تا سال آینده خبر 
داد.حسن سدیدی در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به 
اینکه طی دو سه ســال گذشته حمایت های خیلی 
زیادی از اقامتگاه های بوم گردی شده است، گفت: 
این حمایت ها موجب شــده تا تعداد اقامتگاه های 
بوم گردی در این اســتان و در کشور به طور چشم 

گیری افزایش یابد.
وی اظهارکــرد: این در حالی اســت که با شــیوع 
ویــروس کرونا، عــلاوه بر اینکه هیــچ حمایتی از 
آژانس و انجمن های گردشگری نشد، بعد از گذشت 
پیک های کرونایی کــه بخش های مختلف حوزه 
گردشگری به ادامه کار بازگشتند، دفاتر گردشگری 

باز هم اجازه فعالیت نداشتند.
ســدیدی افزود: همین امر سبب شــد تا بسیاری از 
نیروهــای متخصص فعال در انجمن و آژانس های 
گردشگری تغییر شغل داده و از فعالیت در این حوزه 

خارج شوند.
وی بــا بیان اینکه تعداد اقامتــگاه های بوم گردی 
افزایــش یافتند اما تعداد نیروهای متخصص آژانس 
های گردشگری روز به روز کمتر می شد، ادامه داد: 
خروج نیروهای متخصص دفاتر گردشــگری سبب 
می شــود تا این آژانس ها به صورت تخصصی در 

حوزه سفر و گردشگری فعالیت نکنند.
 رئیس هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر گردشگری 
خراسان شمالی خاطرنشان کرد: در حقیقت فعالیت 
دفاتر و آژانس های گردشــگری خیلی قوی موجب 
می شوند تا فعالیت هتل، اقامتگاه های بوم گردی، 
رستوران ها، تولید و فروش صنایع دستی رونق پیدا 

کند.
وی تصریح کرد: متاسفانه اقامتگاه های بوم گردی 
مورد توجه خیلی زیــادی قرار گرفته غافل از اینکه 
برای رونق فعالیت این مــکان های اقامتی باید در 
ابتدا آژانس و دفاتر گردشــگری مورد حمایت جدی 

قرار گیرد.
ســدیدی به برگزاری تورهای غیرمجاز نیز اشــاره 
کرد و گفت: با شــیوع کرونا و تعطیلی آژانس های 
گردشــگری، تعداد تورهای غیرمجــاز نیز افزایش 
یافت.رئیــس هیات مدیــره انجمن صنفــی دفاتر 
گردشگری خراسان شــمالی تصریح کرد: اما هنوز 
تعداد زیادی از گردشگران نسبت به مزایای دفاتر و 
آژانس های گردشــگری آگاهی کامل دارند و اقدام 

به انجام سفر با تورهای غیرمجاز نکرده اند.
وی تاکیدکرد: تعداد زیادی از گردشگران منتظر آن 
هستند که آژانس و دفاتر گردشگری فعالیت خود را 
دوباره آغاز کرده و از طریق آن ها ســفری ایمن و 

خوب داشته باشند.

معاون سازمان صنعت و معدن خراسان شمالی:
صنایع خراسان شمالی ۵۰ میلیارد ریال به ساخت زائرسرا کمک می کنند

انتقاد نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی از توقف ۷ ماهه پروژه ارتقای 
بیمارستان پورسینای آشخانه  

رئیس هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر گردشگری استان خبر داد:

پیش بینی تعطیلی ۶۰ درصدی آژانس های 
گردشگری خراسان شمالی تا سال آینده

رویین اســفراین خراسان شمالی با ۲۰۰ کارگاه بافندگی که از آن به 
عنوان دهکده نســاجی کشور نام برده می شود هم اکنون محل کار 
بیش از ۳۰۰ بانوی بافنده ای اســت که هنر چادرشب بافی را  نسل 

به نسل از مادرانشان هدیه گرفته و سهمی در اقتصاد کشور دارند.
در روســتای رویین باید گامهایت را با صدای چله کشی زنان بافنده 
هماهنگ کنی و این صدا ســال هاســت که با لالایــی مادران در 
آمیخته و حالا به جزئی جدانشــدنی از زندگی و معاش آن ها تبدیل 
شده است به طوری که محال است که  در کنج خانه های روستاییان 
و تاق های کاهگلی آن ها یکی دستگاه بافندگی و چله کشی نباشد.

نمی توان گفت نخســتین بــار چگونه تارو پود چادر شــب در این 
روستای بسیار زیبا و پلکانی تنیده شد و چه فردی نخستین بار نخ را 
در دستگاه چوبی تولید خود روستا به پارچه های قرمز، زرد و سیاه و 
در واقع چادر شــب تبدیل کرد اما هر که بود و هر داستانی که چادر 
شب دارد ریشه در پیشــنیه ای ۳۰۰ ساله دارد و این گونه است که 
نام رویین و چادر شــب بافی با هم عجین شده و هم اکنون سالانه 
۱۶۰ هزار متر مربع منسوجات سنتی در این روستای کوچک ماسوله  
خراســان شــمالی که خانه ها آن در قلب منطقه  کوهستانی  آلاداغ، 

شامیران و بالازار جاخوش کرده اند تولید می شود.
روســتای رویین که در دره پر از درختان ســیب، گلابی، گیلاس و 
آلبالو واقع شده همه ساله پذیرایی شمار زیادی از گردشگران داخلی 
و حتی خارجی اســت که به شوق دیدن فعالیت واحدهای کارگاهی 
نســاجی به این خطه در جنوب شــرقی بجنورد و در ۲۰ کیلومتری 

اسفراین سفر می کنند.
 کارشناســان میراث فرهنگی قدمت این روســتا را با توجه به وجود 
بارگاه امام زاده اســحاق و بناها و تپه های تاریخی آن 5۰۰ سال می 
دانند و از دیگر سو در این روستای زیبای ۸۰۰ خانواری  ۳۰۰ بانوی 
بافنده در ۲۰۰ کارگاه بافندگی فعالیت می کنند که همه آن ها کارت 

صنایع دستی دارند. 
با توجه به تعداد بافندگان و خانواده هایی که به این حرفه اشــتغال 
دارند روســتای رویین حرف نخســت را در پارچه بافی و نساجی در 
اســتان ۸۶۳ هزار نفری خراسان شمالی می زند و بیجا نبوده که نام 
این روســتای زیبا چهار هزار نفری به عنوان دهکده نســاجی ایران 

ثبت شده است.

از دیگر ســو این هنر قدیمی مهر اصالت سازمان آموزشی، علمی و 
فرهنگی سازمان ملل متحد )یونسکو( را نیز دریافت کرد با این حال 
بافندگان چادر شب و حوله و پارچه های سنتی این روزها حال و روز 
خوبی ندارند و با برخی مشــکلات درگیرند که شیوع کرونا و توقف 

چرخ گردشگری موجب بروز آن هاست. 
 نخ و رنگ و پارچه

 چادرشــب انواع مختلف دارد و از زیباترین ومرغوب ترین آن ها که 
چادر شب ابریشمی و ویژه نوعروسان است می توان یاد کرد.

رنگ غالب این چادر شــب زیبا قرمز اســت قرمزی بسیار منحصر 
به فرد و زیبا که مخصوص نوعروســان بافته می شــود و رختخواب 
جهیزیه عروســان را در آن می پیچیدند و البته چادرشب هایی از نخ 
پشــمی و پنبه ای نیز بافته می شود که این روزها و با توجه به تورم 

گوی سبقت را از ابریشم ربوده اند.
نقش چادر شب و البته حوله و سفره نان و پارچه ها هندسی و بیشتر 
راه راه و چهارخانه اســت و سبب نامگذاری آن به عنوان چادر شب 
مشخص نیست و  شاید در زمان های دور به عنوان روانداز در شب ها 

به کار برده می شد و به همین دلیل به آن چادرشب گفته اند.
ابعاد چادرشــب معمولا ۲×۲ و از ۶ تخته با طرح های ذهنی و بدون 
استفاده از نقشه یا طرح در رنگ های متنوع توسط زنان بافته می شود.

دســتگاه و ابزار تولید این نوع پارچه همــه از چوب بوده و در داخل 
روستا تولید می شود  و در حال حاضر به طور تقریبی ۱۰۰ تا ۱۲۰ نفر 
به روش ســنتی کار می کنند و بقیه با دستگاه )نیمه اتوماتیکی که به 

آن استقلال نام داده اند کار می کنند.
از چادرشــب برای برای پیچیدن رختخواب  به ویــژه رختخواب نو 
عروس اســتفاده می شــود، موارد اســتفاده چادرشــب در روتختی، 
روبالشی، رومیزی، پوشــش کمر، رختخواب پیچ، پرده نیز دیده می 

شود.
ابزارهای دست ساز بافت چادر شب

ابزارهایی که در بافت چادر شب و حوله و سفره به کار برده می شود 
مانند عاروس و ورد و شانه و ارج و ماکو از چوب است و ساخته دست 
خود اهالی رویین و در واقع آن تعداد از روســتاییان که بافندگی نمی 

کنند در تولید نخ و رنگ و فروش فعالیت دارند.
اما این روزها کرونا نســخه دیگری برای این هنر اصیل که قدمتی 

دیرینه دارد پیچیده که شنیدن آن از زبان بافندگانی که ۹۰ درصد آن 
ها زن هستند غم انگیز است.

بافندگان این روســتا از کاهش فــروش، افزایش قیمت مواد اولیه و 
هزینه های دیگر تولید چادر شب و دیگر دستبافته های داری در این 
روســتا گله مند هســتند و یکی از موارد دیگری که به آن اشاره می 

کنند طولانی بودن دریافت تسهیلات بانکی است.
زهرا حســن نیا یکی از این زنان بافنده اســت کــه از کاهش ورود 
گردشگران به روســتا و به تبع کاهش فروش منسوجان تولیدی در 

روستا گلایه مند است.
 پیامدهای کرونا 

وی گفت: قبل از شــیوع ویروس کرونا، تمامی سرمایه خود را صرف 
خرید مواد اولیه کردیم اما منســوجات ما از چادر شب گرفته تا حوله 
و پارچه و ســفره روی دســتمان مانده است و ۲ سال است با رکورد 

مواجهیم.
وی افــزود: هم اکنون  بازار کمی بهتر شــده اما بازهم  بخشــی از 
محصولات تولید شــده در انبار دپو شده اســت و هنوز هم با چک 
برگشــتی مواجهیم و متاسفانه بانک ها هم برای پرداخت تسهیلات 
آنقدر ما را معطلمی کنند که نوشــداروی پس از مرگ ســهراب به 

دست ما می رسد.
غیبت مشتریان همیشگی 

عشــرت کاوه مدیر تعاونی شــرکت تعاونی گل آرا نیز گفت: شیوع 

ویروس کرونا سبب شد تا مشــتریان قدیمی این محصولات که به 
صــورت کلی محصول را خریداری می کردند، اقدام به خرید نکنند و 
اگرچه امســال فروش کمی رونق دارد اما مشــتریان همیشگی را از 

دست داده ایم و یا تعداد کمی دوباره برای خرید مراجعه کرده اند.
وی با بیان این که هم  اکنون فروش مواد اولیه نیز اقســاطی نیست 
افزود: در گذشــته صاحبان شرکت های مواد اولیه بدون اعطای چک 
مواد اولیــه را در اختیار ما قرار می دادند اما اکنون اعلام می کنند که 

فروش فقط نقدی است.
کاوه از کاهش فروش اینترنتی خود نیز خبر داد و خاطرنشــان کرد: 
مقــدار قابل توجهی از فروش ما از طریق فــروش اینترنتی بود که 

متاسفانه فروش از این طریق نیز کم شده است.
 رکود بازار

در گفت و گو با بافندگان گله مشــترک همگی دیر رسیدن و معطلی 
دریافت تســهیلات بانکی و رکود بازار اســت که این روزها در حال 

بدتر شدن نیز هست.
این افراد می گویند: برای دریافت تســهیلات بانکی باید راه درازی 
را طی کنند و از دیگر ســو تا این تسهیلات به دست آن ها می رسد 

تورم موجب کم ارزش شدن پول می شود.
آن ها می افزایند: با وجود این که کم کم تعداد گردشگران ورودی به 
روستا به حال قبل بازمی گردد اما میزان فروش هم چنان کم و دلیل  
آن رکود اقتصادی حاکم برجامعه اســت که خریدهایی مانند حوله و 
ملحفه و چادر شــب را در اولویت های آخر گردشگران قرار می دهد 

و خرید سوغات کاهش یافته است.
در عین حال بافندگان امید دارند که در دولت جدید گشــایش های 
اقتصادی به بازار تحرک مثبتی ببخشــد و شرایط اقتصادی جامعه و 
مردم بهتر و به تبع رونق نیز به بازارهای خرید از جمله به این صنعت 

دیرینه و کهن در این روستای کوچک بازگردد.
بازاریابی 

مدیرعامل اتحادیه صنایع دســتی خراسان شــمالی نیز می گوید: با 
وجود این که  این استان تولیدات و صنایع دستی منحصر به فرد و با 
کیفیتی دارد اما سهم آن از بازار کشور به نسبت دیگر استان ها پایین 

تر است و کرونا نیز سهم را بیشتر کاهش داد.
حســین ایزانلو با اشاره به ظرفیت هایی که در مورد دست بافته های 

داری در استان دیده می شود به روستای رویین و منسوجات تولیدی 
در این روســتا نیز اشــاره کرد و می افزاید: این روستا تنها روستای 
نساجی کشور اســت و توجه به این ظرفیت استان می تواند اقتصاد 

روستایی را بر پایه صنایع دستی ارتقا و توسعه دهد.
وی مشکل اصلی کسادی بازار صنایع دستی استان را در دوران همه 
گیری کرونا ناشی از نبود زیرســاخت مناسب برای فروش اینترنتی 
و حتی نابلدی هنرمندان از این شــیوه فروش بیان کرد و اظهار می 
دارد: بازاریابی اینترنتی در این استان نوپاست و باید هنرمندان صنایع 
دســتی ما  برای رونق بازارشــان دســت به این کار بزنند تا بتوانند 
بازارشــان را رونق دهند و آمارهای ارایه شــده از فروش از ســوی 
نهادهای ذیربط بیشتر به صورت واسطه ای بود و سهم هنرمندان از 

این فروش و سود آن بسیار ناچیز است.
وی اضافه می کند: ۹۰ درصد محصولات صنایع دســتی به صورت 
خام فروخته می شــود و این روند باعث می شــود تا ارزش افزوده 
اصلی این حوزه در جیب واسطه ها و دلالان برود و سود بافندگان و 
هنرمندان در این حوزه با گرانی مواد اولیه ناچیز باشــد که در رویین 

نیز این مشکل دیده می شود.
گردشگری و صنایع دستی دو روی یک سکه

مدیرعامل توسعه شبکه ملی دستبافته های داری و دستگاهی خراسان 
شمالی گرانی مواد اولیه، افزایش قیمت تمام شده، تحریم و کرونا را 
دلیل اصلی رکود حاکم بر بازار صنایع دستی این استان اعلام کرد و 
می افزاید: تا پیش از تحریم زمینه برای صادرات بسیاری از دستبافت 
ها به خارج از کشــور وجود داشــت و بازار صنایع دستی نیز از رونق 
خوبی برخوردار بود، ولی با تحریم به دلیل مشــکلات در برگشت ارز 
ناشــی از فروش، تمایل برای صادرات کاهش یافت و  و بازار داخلی 
نیز با کرونا و توقف ســفر  مختل شــد که این  ۲ بازار صنایع دستی 

را با رکود مواجه کرد.
عبدالله احراری با بیان این که گردشــگری و صنایع دستی دو روی 
یک ســکه هســتند افزود: این موضوع در روستای رویین نیز کاملا 
مشــهود است و هنگامی که کرونا گردشگری را تحت تاثیر قرار داد  
صنایع دســتی نیز از این لحاظ ضربــه بدی خورد و اگر خواهان این 
هســتیم که صنایع دستی ما جایگاه واقعی خود را در جهان پیدا کند، 

باید توسعه گردشگری را از اولویت های اقتصادی قرار دهیم.

چادر سیاه کرونا بر سر چادرشب رویین اسفراین
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وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در ســه ماه گذشــته 
اقدامات لازم برای ایجاد اشتغال انجام شده و ماه آینده 

نیز اعتبارات لازم برای ایجاد اشتغال تزریق می شود.
به گزارش  اتفاقیه به نقل از  ایرنا، »احســان خاندوزی« 
روز )سه شــنبه( در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
درباره چگونگــی اجرای بند)الف( تبصــره )۱۸( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور افزود: دستورالعمل اجرای 

این تبصره، در ۱۸ خرداد مصوب شد.
وی گفــت: یکــی از نقاط ضعــف که امروز پرســیده 
می شــود این اســت که چرا عملکرد این تبصره مطابق 
با انتظارات دولت و مجلس نبود؟ پاســخ این اســت که 
در دولت گذشته، سازمان برنامه و بودجه به همان رویه  
موافقت نامه ای که باید از طریق دستگاه ها مبادله می شد 

اصرار داشت.
وزیر اقتصاد بیان داشت: در این سه ماه بخشی از وقت ما 
صرف این شــد تا مشکل خردادماه را رفع کنیم تا منابع 

اشتغال گره نخورد.

وی اضافه کــرد: عملکرد دیگر ما در ســه ماه گذشــته 
تعیین سهم اســتان ها بود تا از اعتبارات بند الف تبصره 
۱۸ اســتفاده کننــد، در این زمینه سلســله جلســاتی 
برگزار و درخواســت های مکتوب استان ها دریافت شد 
و در نهایت به این جمع بندی رســیدیم که پنج جلســه 
کارگروه تخصصی ملــی انجام شــود.خاندوزی اظهار 
داشت: همچنین قراردادهای عاملیت بانک تدوین شد و 
دستورالعمل ابلاغی بانک مرکزی نیز به سرانجام رسید 

و نحوه تخصیص اعتبارات استانی مشخص شد.
وی ادامــه داد: در دســتورالعمل دســتگاه های اجرایی، 
این دســتگاه ها باید برنامه خود را ارســال کنند اما این 

زمان بندی را اجرا نکردند.
وزیر امــور اقتصادی و دارایی با بیــان اینکه مجلس و 
دولت موافق پول پاشی برای ایجاد اشتغال نیست، گفت: 
مشــکل مردم و اقتصاد کشور با ایجاد اشــتغال پایدار 
رفع می شــود و برای ایجاد اشــتغال باید به  ناچار همه 
دستگاه ها را مجبور کنیم که برنامه مدون ارائه کنند؛ در 

غیر این صورت مردم می پرســند ۳۲ هزار میلیارد تومان 
چه شد؟

وی افــزود: برای اینکه این پیوندها انجام شــود، برنامه 
دستگاه های اجرایی و استانی تلفیقی به تصویب رسید و 
وزارت اقتصاد آن را آماده کرد و مشــکل سازمان برنامه 

و بودجه که برنامه موافقت نامه بود حل و فصل شد.
خاندوزی با اشــاره به جلسه اســتانداران در ۱۳ آذرماه، 
گفت: با اقدامات وزارت اقتصاد، سهم استان های مختلف 
از اعتبارات ایجاد اشــتغال و اولویت های اشتغال پایدار 
مشخص شده و در ماه پیش رو همه کوتاهی ها در ۹ ماه 
گذشته برطرف می شود و در ماه آینده شاهد خواهیم بود 

که اعتبارات برای اشتغال تزریق شود.
وی گفت: موضوع مهم این اســت که در لایحه بودجه 
کــه ۱5 آذرماه به مجلس ارائه می شــود، مســیر ایجاد 
اشــتغال ادامه یابد و در بودجه ۱۴۰۱ پیشنهاد موکد این 
اســت که این مسیر برای اهرم کردن منابع اشتغال زایی 

ادامه یابد.

ســخنگوی گمرک گفت: با عبور یک میلیون و ۱5۳ 
هزار تن کالای خارجی از مســیر ایــران در ابان ماه، 

رکورد ترانزیت ماهانه از کشور شکسته شد.
به گــزارش اتفاقیه به نقل  از گمرک، »ســیدروح اله 
لطیفی« با بیان اینکه در هشــت ماه نخســت امسال 
هشت میلیون و ۱۰۱ هزار تن کالای خارجی از مسیر 
ایران عبور کرده است، تصریح کرد: از این میزان یک 
میلیــون و ۱5۳ هزار تن آن در آبان ماه بوده اســت 
که رکوردی تازه در ســه سال گذشــته برای یک ماه 
را به ثبت رســانده، این در حالی است که کل ترانزیت 
خارجی در سال ۹۸ و ۹۹ به هفت میلیون و 5۰۰ هزار 

تن در هر سال رسیده بود.
وی در خصوص کارنامه تجــارت خارجی در آبان ماه 
اظهار داشــت: در ایــن ماه ۱۱ میلیــون و 5۹۲ هزار 
تن کالا به ارزش هشــت میلیارد و ۳۱۹ میلیون دلار 
تجارت انجام شده است که  نسبت به مدت مشابه سال 

قبل از نظر ارزش ۲۷ درصد رشد را نشان می دهد.
لطیفی خاطرنشان کرد: سهم صادرات کشور در مدت 
۳۰ روز آبان ماه، هشــت میلیــون و 55۷ هزار تن به 
ارزش چهار میلیارد و ۲۶ میلیون دلار بود که نسبت به 
مدت مشابه از لحاظ ارزش ۱۶ درصد رشد داشته است.

وی بــا بیان اینکه چین با خرید ۲ میلیون و ۴۴۳ هزار 
تن کالا به ارزش یک میلیارد و ۳۸۹ میلیون دلار اولین 
مقصد صادراتــی کالاهای ایرانی بوده اســت، افزود: 
عــراق با یک میلیون و ۸۹۶ هــزار تن به ارزش ۶۴۰ 
میلیــون دلار، ترکیه با ۳55 هــزار تن به ارزش ۳۷۱ 
میلیــون دلار، امارات با ۶۸۷ هــزار تن کالا به ارزش 
۳۴5 میلیون دلار و افغانستان با ۲۶۷ هزار تن کالا به 
ارزش ۱۴5 میلیون دلار در جایگاه های بعدی صادرات 

کشور قرار گرفتند.
سخنگوی گمرک خاطرنشــان کرد: گاز طبیعی مایع 
شده، متانول، پلی اتیلن، محصولات نیمه تمام از آهن، 

پروپان مایع شــده، شمش آهن، اوره، قیر، کاتود، میله 

های آهنی یا فــولادی، ۱۰ قلم کالای اول صادراتی 
کشور در این ماه بوده است.

وی با بیان اینکه در آبان ماه سه میلیون و ۳5 هزار تن 
کالا به ارزش چهار میلیــارد و ۲۹۳ میلیون دلار وارد 
کشور شــده است، تصریح کرد: امارات با فروش  یک 
میلیون و ۱۴۹ هزار تــن کالا به ارزش یک میلیارد و 
۴۸۱ میلیون دلار، چین با ۳۰۶ هزار تن به ارزش یک 
میلیــارد و ۱۱۰ میلیون دلار، ترکیه با ۲۲۲ هزار تن به 
ارزش ۳۸۲ میلیون دلار، آلمان با ۳۷ هزار تن با ارزش 
۱۶۸ میلیون دلار و ســوییس با ۹۱ هزار تن به ارزش 
۷۳ میلیون دلار، پنج تامین کننده اول کالاهای مورد 

نیاز کشور در این مدت بودند.
به گفته لطیفی، تلفن همراه با ۳۷5 میلیون دلار، گندم 
با ۲۶۱ میلیــون دلار، ذرت با ۱۸۷ میلیون دلار، برنج 
با ۸۳ میلیون دلار و  دانه ســویا با ۷۱ میلیون دلار به 

ترتیب  پنــج کالای اول وارداتی کشــور در آبان ماه 

بوده است.ســخنگوی گمرک تاکید کرد: در ســه ماه 
اخیر رکوردهای خوبی در سه رویه گمرکی در تجارت 
خارجی ثبت شــده است و همچنین در زمینه ترخیص 
کالا در شــهریورماه با خــروج 5.۳ میلیون تن، رکورد 
واردات جابه جا شد، در مهرماه با صادرات پنج میلیارد و 
۲۹۸ میلیون دلار رکورد صادرات شکسته شد و در آبان 
ماه با عبور یک میلیون و ۱5۳ هزار تن کالای خارجی 

از کشور رکورد ترانزیت تغییر کرد.
بر اســاس آخرین اعلام گمرک، کل تجارت خارجی 
کشــور تا پایان آبان ماه ۱۱۰ میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
کالا بــه ارزش ۶۳ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار بود که 
ســهم صادرات ۸۳ میلیــون و ۷۰۰ هزار تن به ارزش 
۳۱ میلیــارد و ۱۰۰ میلیون دلار و ســهم واردات ۲۶ 
میلیون و 5۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۳۲ میلیارد دلار 

بوده است.

دلار به اخبار سیاســی بی تفاوت شده اســت. نه وعده آزادسازی ارزهای بلوکه شده 
قیمت دلار را کاهش داد و نه آغاز مذاکرات هســته ای در وین. مذاکراتی که ایران 
می گوید خوب پیش رفته و قدم بعدی صحبت بر ســر رفع تحریم هاســت. به نظر 
می رســد معامله گران ســیگنالی جز اخبار سیاســی را دنبال می کنند. این سیگنال 
چیســت؟ به گزارش  اتفاقیه به نقل از تجارت نیوز، قیمت دلار امروز نهم آذرماه نه 
در صرافی ملی کاهشــی بود و نه در بازار آزاد. قیمت دلار در بازار آزاد همچنان در 
محدوده ۲۹ هزار تومان است. آن هم در حالی که بسیاری امیدوار بودند دلار با آغاز 

مذاکرات ارزان شود. اما نشد.
برخی از تحلیلگران و کارشناســان بازار می گویند سیگنال موثر بر قیمت دلار دیگر 
سیاســی نیســت و دلار برای حرکت خود چشم به شــاخص های اقتصادی دارد. از 
جمله تورم.این عده معتقدند افزایش قیمت دلار در روزهای گذشته تحت تاثیر اخبار 
سیاســی و به خصوص مســاله مذاکرات هســته ای نبوده. بلکه قیمت دلار در حال 

هماهنگ کردن خود با نرخ تورم است.
سیگنال تورم به نرخ دلار

قیمت دلار از ابتدای ســال جاری تا کنون ۱۷ درصد بیشتر شده است. اما در همین 
مدت تورم مصرف کننده بیش از ۲۲ درصد بوده. این یعنی رشــد قیمت دلار از رشد 

تورم جا مانده و حالا دلار در حال هماهنگی با نرخ تورم است.
برای همین اخبار سیاســی وین نتوانست بر قیمت دلار اثر کاهشی بگذارد و اگرچه 

انتظار می رفت دلار ارزان شود، اما قیمت دلار بالا رفت و رکورد جدید زد. 
به عبارتی اگرچه دولت در تلاش اســت که بگوید آزادسازی منابع ارزی و مذاکرات 
وین به زودی می تواند دلارهای جدید وارد ایران کند، اما معامله گران می دانند چنین 
ادعایی زمانی صحت دارد که روند صعودی نرخ تورم متوقف شود. آن زمان است که 

اقتصاد سیگنال کاهشی به قیمت دلار می دهد.
از طرف دیگر بســیاری از کارشناســان معتقدند انتظار کاهــش قیمت دلار در اثر 
مذاکرات هســته ای پیش خور شده است. دولت از ابتدای سال جاری با انتشار مدوام 

اخبار هسته ای و وعده بهبود شرایط، قیمت دلار را مهار کرد و حتی کاهش داد.
اما درست در همان شــرایط، نرخ تورم و کسری بودجه دولت مدام در حال افزایش 

بود و این حرکت صعودی تورم، نشــان می داد که قیمت دلار نمی تواند در محدوده 
موردنظر دلار بماند.

بی تفاوتی بازار به سیگنال دولتی
از ابتدای هفته جاری هم دولت ســعی کرد با کاهش قیمت دلار در صرافی ملی، به 
بازار سیگنال کاهش قیمت بدهد. به شکلی که قیمت دلار در صرافی ملی یک روزه 

هزار تومان کاهش یافت و از ۲۷ به کانال ۲۶ هزار تومان وارد شد.
اما بازار آزاد کوچکترین واکنشی به این سیگنال دولتی نشان نداد. قیمت دلار یکشنه 
شب، در معاملات پشت خطی گران شد و قیمت دلار روز گذشته به ۲۹ هزار و 5۰۰ 
تومان رســید. نکته قابل توجه اینکه امروز نهم آذر مــاه روند نزولی قیمت دلار در 
صرافی ملی هم متوقف شــد و قیمت دلار بدون هیچ تغییری نسبت به روز گذشته 

۲۶ هزار و 5۳۰ تومان ماند.
به نظر می رسد این ســگینال به جز معامله گران حرفه ای به مردم عادی هم رسیده 
اســت و آنها انتظار کاهش قیمت دلار را ندارند. صف شلوغ مقابل صرافی ملی برای 
خرید سهمیه دلار دولتی گویای همین نگاه است. مردم یا به برجام و احیای آن امید 
ندارند یا گمان می کنند تحولات سیاسی به زودی رخ نمی دهد و قیمت دلار به این 

زودی نزولی نمی شود.

کارشــناس انــرژی گفت: هــر گامی کــه در جهت 
دیپلماسی انرژی برداشته شود به تحکیم روابط ایران با 
سایر کشورها کمک کرده و امنیت انرژی را در منطقه 

بالا می برد.
»حســن مــرادی« در خصوص اثــرات مثبت امنیتی 
قرارداد گازی ایران، ترکمنستان و جمهوری آذربایجان، 
اظهار داشت: سوآپ گازی سه جانبه یکی از مهمترین 
اتفاقات در حوزه انرژی در چند سال گذشته بوده و در 

جای خود بسیار مثبت ارزیابی می شود.
وی افزود: متاســفانه در دولت قبل، بدون دلیل گفته 
شد که ســوآپ گازی به نفع کشــور نیست،  واردات 
گاز به ایران را متوقف کردند که خســارت زیادی را به 
کشور وارد کرده و مشــکلاتی هم پدید آورد. طبیعی 
بود که ترکمنســتانی ها از این واقعه دلســرد، ناامید و 

نگران شوند.
این کارشناس حوزه انرژی ادامه داد: خوشبختانه در اثر 
اقداماتی که رئیس جمهوری جدید انجام دادند بنا شده 
است که گاز سوآپ شــده به ایران آمده و از ایران به 
جمهوری آذربایجان برود و احتمال اینکه به ترکیه هم 
ارسال شــود وجود دارد؛ بنابراین ما این قرارداد را یک 
رخــداد مبارک می دانیــم و امیدواریم که دولت موفق 
شــود و آن فرصتی را که در دولت های قبلی از دست 
رفته است، بازیابی و جبران کرده و از مزایای آن سود 
ببرد.مرادی در خصوص دســتاورد پیمان شانگهای و 

قراردادهایی نظیر قرارداد گاز ایران و ترکمنســتان که 
منجر به افزایش اقتدار ایــران در مجامع بین المللی و 
منطقه ای و مذاکرات هسته ای شود، بیان کرد: عضویت 
در پیمان شانگهای به عنوان ناظر، مراحلی داشته است 
که باید سپری می شــد اما در نهایت عضویت در این 
پیمان بخشی از جسارت دولت سیزدهم بوده است که 

توانسته موفق شود.  
وی همچنین خاطرنشــان کرد: به طــور قطع چنین 
اقداماتــی همچون پازل هایی هســتند که وقتی چیده 
شــوند یک مجســمه و هیأتی را تشکیل می دهند که 
ارزشــمند است؛ بنابراین ما معتقد هستیم هر قدمی در 
جهت دیپلماسی انرژی برداشته شود در تحکیم روابط 
کشور با سایر کشورها کمک می کند و امنیت انرژی را 

در منطقه بالا می برد.  
این کارشــناس حوزه انرژی در ادامه افزود: زمانی که 
جمهوری آذربایجان و ترکمنستان از این تجارت منتفع 
شــوند در خصوص روابط خود با جمهوری اســلامی 
ایران قدردان خواهند بود و چنین مســائلی می تواند به 
محکم شــدن روابط سیاســی و اقتصادی در منطقه و 

غرب آسیا کمک کند.
مــرادی همچنین بیان کرد: ما یک زمانی به مذاکرات 
هســته ای می رفتیم که ذخایر هسته ای اورانیوم کمی 
داشــتیم که البته جمهوری اسلامی از این فرصت به 
خوبی اســتفاده کرده و امروز ذخایر مناسبی از اورانیوم 

را دارد کــه مقدار آن را به صورت شــفاف به آژانس 
انرژی اتمی گزارش کرده است؛ بنابراین در حال حاضر 
مشکلی نداریم و برای تحقیقات به اندازه کافی ذخیره 
داریــم. بدون نگرانی امیدواریــم در مذاکرات با تبادل 

امتیازات هم سنخ به نتیجه مطلوب دست پیدا کنیم.
وی بــا بیان اینکه باید دولت یک تصمیم قاطع بگیرد،  
ابــراز کرد: سیاســت قبلی یک بــام و دو هوا و تعلل 
غربی ها به اقتصاد ما بســیار لطمه وارد کرده است که 
باید به آن خاتمه دهیم و تکلیف خود را با غرب روشن 
کنیــم، تیم مذاکره کننده ایرانی در حال حاضر در کنار 
حفظ منافع و اقتدار کشــور، بهانه ها را از غرب گرفته 
و اجازه داده است مذاکرات پیش برود تا آمریکا بفهمد 
که مقصر آنها هستند که در مذاکرات به ما ظلم کردند.

این کارشناس حوزه انرژی خاطرنشان کرد: درباره گاز 
معتقد هســتم که با سایر کشــورها همچون پاکستان 
هنوز هــم روزنه ای برای تبــادل گازی وجود دارد به 
شرط اینکه سرمایه گذاری کلانی در بخش گاز داشته 
باشیم و بخشی از منابع خود در عسلویه و پارس جنوبی 

را در معرض فروش بگذاریم.
به گزارش ایرنا،  روز یکشنبه )۷ آذرماه( قرارداد سوآپ 
گاز ترکمنستان به جمهوری آذربایجان از مسیر ایران 
به امضا رسید. بر اســاس این توافق، سالانه ۱.5 تا ۲ 
میلیارد متر مکعب گاز ترکمنســتان از خاک ایران به 

جمهوری آذربایجان تحویل خواهد شد.

رییــس اداره نظارت بر ناشــران گروه مالی ســازمان 
بورس گفت: همه بانک های پذیرفته  شــده در بورس 
ملزم هســتند علاوه بر افشــای اطلاعات مربوط به 
تسهیلات پرداختی به مشتریان و سپرده های دریافتی 
از آنهــا، اطلاعات مربوط به ســرمایه گذاری در اوراق 
بدهی و سرمایه گذاری در ســهام را به صورت ماهانه 

افشا کنند.
بــه گزارش اتفاقیه به نقل از ســازمان بورس و اوراق 
بهادار، »ســعید واشــقانی فراهانی« با بیــان اینکه از 
ابتــدای هفته جاری با تغییرات گســترده در محتوای 
گزارش هــای فعالیت ماهانه بانک هــا گام مهمی در 
راستای ارتقای شــفافیت اطلاعاتی آنها برداشته شد، 
افزود: با توجه به تأکید رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار در راســتای ارتقای هر چه بیشــتر شــفافیت و 

کیفیت اطلاعات افشــا شده ناشران، اولین گام در این 
راستا در گروه بانک ها و مؤسســات اعتباری برداشته 

شد. 
وی اظهار داشت: با تغییر در محتوای اطلاعات گزارش  
فعالیت ماهانــه بانک ها، شــفافیت اطلاعاتی در این 
صنعت بهبود خواهد یافــت و تمام فعالیت بانک های 
بازار ســرمایه به صورت ماهانه در سامانه کدال  افشا 
می شــود. واشــقانی فراهانی تاکید کــرد: با تفکیک 
اطلاعــات مربوط به درآمدهــا و هزینه های مرتبط با 
عملیات از اطلاعات مربوط به تســهیلات و سپرده ها 
سعی شده است تا قابلیت استفاده از اطلاعات گزارش 

فعالیت ماهانه بانک ها افزایش یابد.
رییــس اداره نظارت بر ناشــران گروه مالی ســازمان 
بــورس بیان کــرد: برنامه های مهمــی در خصوص 

افزایش شــفافیت اطلاعاتی همه شــرکت های تحت 
نظارت این اداره در ســازمان بــورس و اوراق بهادار و 
در تعامل با ســایر نهادهای سیاست گذاری نظیر بانک 
مرکزی و بیمه مرکزی و ...  در دســت اقدام است که 
به مرور زمان و با عملیاتی شدن برنامه های یاد شده به 

اطلاع فعالان بازار سرمایه خواهد رسید.
به گزارش ایرنا، در چند روز گذشــته »مجید عشقی«، 
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار بازگشت اعتماد به 
بازار را منشــاء اصلی ثبات در آن خواند و گفت: ثبات 
در بازار باعث بازگشت اعتماد سهامداران خرد و عمده 
به بازار می شــود. پیگیری شــفافیت اطلاعات مالی و 
اطلاعات منتشر شــده شرکت   ها بر کدال و اطلاعاتی 
که به سرمایه گذاران داده می شود، از جمله موضوعاتی 

است که در این راستا دنبال می شود.

وزیر اقتصاد: ماه آینده اعتبارات ایجاد اشتغال تزریق می شود سخنگوی گمرک:
رکورد ترانزیت کالای خارجی از ایران در آبان ماه شکسته شد

بی تفاوتی قیمت دلار به مذاکرات وین

برنامه جدید سازمان بورس برای شفاف سازی؛
الزام بانک ها به افشای اطلاعات انواع سرمایه گذاری در بازار سرمایه

کارشناس انرژی مطرح کرد:
افزایش امنیت انرژی منطقه با دیپلماسی فعال دولت سیزدهم

مالیات های جدید 
در راه است...

درحالیکه همچنان راه هــای فرار و دور 
زدن مالیــات باز اســت و تجربه اجرای 
پایه های جدیــد مالیاتی چــون مالیات 
خانه و خودروهای لوکــس و خانه های 
خالی تاکنون موفق نبوده، وزارت اقتصاد 
مالیات های  ایجاد  به ســمت  می خواهد 
جدیدی چون مالیات بر عایدی سرمایه، 
مالیات بر مجموع درآمد و ... حرکت کند.

به گزارش اتفاقیه به نقل از  ایســنا، در 
بخشی از برنامه غیرتورمی وزارت اقتصاد 
که چنــد روزی از رونمایی آن می گذرد، 
به منظور رفــع ناترازی بودجه و افزایش 
منابع بودجه، این وزارتخانه ســه برنامه 
چون ایجــاد پایه های مالیاتــی )مالیات 
بر عایدی ســرمایه، مالیــات بر مجموع 
درآمد، مالیــات بر ارزش زمیــن و ...(، 
اصلاح نظام مالیاتــی از رویکرد ممیز-

محور به سیستم محور )سامانه مودیان، 
شــفافیت تراکنش ها و ...( و ساماندهی 
معافیت های مالیاتــی و تبدیل آن ها به 

معافیت های پایه خانوار دارد.
هادی ســبحانیان، معــاون خاندوزی در 

تشــریح جزئیات این برنامــه نیز اعلام 
کرد که وزارت اقتصاد به سرعت در حال 
حرکت به سمت مالیات بر عایدی سرمایه 
و مالیات بــر مجموع درآمد اســت که 
یکی از مقدمات آن آماده ســازی سامانه 
مودیان است که در کوتاه ترین زمان این 

سامانه شروع به فعالیت می کند.
با توجه بــه اینکه، طبق نظــام مالیات 
بر مجمــوع درآمد همــه منابع درآمدی 
اشــخاص حقیقی در پایان ســال با نرخ 
مشــخص و پس از لحاظ معافیت پایه، 
هزینــه قابل قبــول و اعتبــار مالیاتی 
محاسبه و اخذ می شود، اقتصادانان آن را 
بهترین گزینه برای اصلاح نظام مالیاتی 
ایــران می دانند و معاون وزیر اقتصاد نیز 
تحقق این مالیات را راهی برای افزایش 
درآمدهای مالیاتی دولت و ایجاد عدالت 
مالیاتی می داند که وزارت اقتصاد در حال 

آماده سازی لایحه آن است.
علاوه براین، اوایل خردادماه ۱۴۰۰ پس 
از حدود سه سال بحث بر سر ارائه لایحه 
از ســوی دولت یا طرح از سوی مجلس، 

سرانجام مجلس شورای اسلامی کلیات 
طرح مالیــات بر عایدی ســرمایه را به 
تصویب رساند. طبق این طرح، اگر فردی 
طلا، ارز، مســکن و خــودرو خریداری 
و ســپس اقدام به فــروش آن کند، باید 
از محل ســود این معاملــه طبق مدت 
نگهداری آن سرمایه، بخشی را به عنوان 
مالیــات پرداخت کند. اما کارشناســان 
نقدهایــی به این طــرح وارد کردند که 
مهمترین  تــورم،  موضوع  نکردن  خارج 

ایراد این برنامه عنوان شد.  
بنا به گفته منتقدان، ایــن مالیات برای 
اینکــه بتواند عادلانه اجرا شــود باید در 
محاسبه عایدی ســرمایه میزان تورم در 
زمان فروش ســرمایه مــورد نظر را هم 
درنظر بگیرد. به عنوان مثال، اگر فردی 
خودرویی به ارزش یــک میلیارد تومان 
خریداری کرده و پس از شش ماه قیمت 
آن به ۱.5 میلیارد تومان رســیده است، 
در زمــان فروش آن با محاســبه میزان 
افزایش قیمت )5۰ درصد( و رشد تورم در 
این مدت )۲۰ درصد( و اختلاف آن ها با 

هم ۳۰ درصد خالص عایدی سرمایه این 
فرد می شود که دولت می تواند بخشی از 

آن را به عنوان مالیات دریافت کند.
در این زمینه، طبــق آخرین اعلام وزیر 
اقتصاد در ۱۸ آبان ماه بررســی جزئیات 
طرح مالیات بر عایدی سرمایه تا یک ماه 
اقتصادی مجلس به  آینده در کمیسیون 
پایان می رسد و براساس گفته محمدرضا 
کمیســیون  رئیــس   - پورابراهیمــی 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی  - نیز 
در ماه هــای پایانی ســال، این طرح به 

صحن علنی مجلس خواهد رسید.

بنابراین، قرار اســت مالیات های جدیدی 
در نظــام مالیاتی کشــور متولد شــوند 
مالیاتی  فرار  بســترهای  درحالیکه هنوز 
بسته نشــده و طبق آخرین اعلام ها رقم 
آن ۱۰۰ هــزار میلیارد تومان اســت که 
5۰ درصــد آن مربوط بــه فرارمالیاتی و 
مابقی ناشــی از اجتناب مالیاتی است و 
تا زمانی که بســتر فرار مالیاتی باز باشد، 
هر چه مالیات های جدید یا سنگین تری 

نیز وضع شود، همچنان امکان دور زدن 
آن هــا وجــود دارد که ایجــاد پایه های 

مالیاتی جدید را مثمر ثمر نخواهد کرد.
در این زمینه، مســئولان وزارت اقتصاد 
وعــده پیاده ســازی ســامانه مودیان و 
قانون پایانه های فروشگاهی را در جهت 
هوشمندسازی و جلوگیری از فرار مالیاتی 
می دهند که وعده جدیدی نیست و بارها 
این وعده از ســوی ســنئولان مربوطه 

تکرار شــده اما تاکنون به نتیجه نرسیده 
است که باید منتظر ماند و دید این وعده 
خاندوزی نیز همانند مســئولان پیشین 
صرفــا در حرف باقــی می ماند یا عملی 

می شود؟
علاوه براین، از ســال گذشته اجرای دو 
پایه مالیاتی جدید چون مالیات خانه های 
خالی و مالیات خانه و خودروهای لوکس 
به قانون تبدیل شــد امــا تاکنون عزم 

جزمی برای اخذ این مالیات ها دیده نشده 
و طبق گزارش تفریغ بودجه سال گذشته 
تاکنون هیچ مالیاتی از خانه و خودورهای 

لوکس دریافت نشده است.
همچنین، اجرای مالیات خانه های خالی 
نیــز تاکنون معطل اطلاعات این خانه ها 
برای اخذ مالیات آنهاســت که مسئولان 
ارســال  از  شهرســازی  و  راه  وزارت 
اطلاعات مربوطه به سازمان امور مالیاتی 

خبر می دهند درحالیکه این سازمان این 
ارسال را تکذیب می کند.

با این تفاسیر، سیاستگذار باید برای ایجاد 
دو پایه مالیاتی مالیات برعایدی سرمایه 
و مالیات بر مجمــوع درآمد، مقدمات و 
بســترهای اجرای آن ها را فراهم کند تا 
تجربه اجرای ناموفق مالیات بر خانه های 
خالــی و خانه و خودروهای لوکس در دو 

سال اخیر تکرار نشود.
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امروزه فدراسیون ها و هیات های ورزشی جهت تعلیم و تربیت ورزشکار از طریق مربی 
های با دانش و کارآمد اقــدام به برگزاری دوره های تئوری می نمایند که مربیان می 
بایســت ابتدا دوره های تئوری مربیگری را که مطابق با سرفصل های وزارت ورزش و 
جوانان  می باشــد را سپری نمایند و در صورت قبولی در دوره های تئوری میتوانند در 

کلاس های عملی مربطه به رشته تخصصی خود شرکت نمایند .
از این رو امیر اکبر زاده ، کوروش بهادری ،  فرانک ســرائی ، منیژه شــیارگر و محمد 
فرحی اثری ارزشــمند با نام کتاب راهنمای تئوری مربیگری درجه ۳ را در سال ۱۳۹۸  
با فصل های آموزشــی تایید شده وزارت ورزش و جوانان تنظیم ، منتشر کردند تا یکی 

از منایع آموزشی مربیگری را در نقاط مختلف کشور به منصه ظهور گذاشته باشند.
نگارش این کتاب به مدت یک سال به طول انجامیده و پس ازآن توسط اساتید مختلف 
آموزش مورد ویراستاری علمی قرار گرفته است .این منبع آموزشی هم اکنون در سطح 

خراسان شمالی  و دیگر استان ها تدریس می شود .
کتاب راهنمای تئوری مربیگری درجه ۳ هم اکنون به چاپ ســوم رسیده است و دارای 
۱۲ فصل شــامل مطالب اســتعدادیابی،  اصول و مبانی تربیت بدنــی،  مبانی آمادگی 
جسمانی،  ایمنی در ورزش،  روانشناسی ورزشی،  نقش مربی ،  رشد و تکامل حرکتی،  
برنامه ریزی و طراحی تمرین،  فیزیولوژی،  تغذیه ورزشی،  آناتومی و  تجزیه و تحلیل 

مهارت ها می باشد. .
کتاب راهنمای تئوری مربیگری درجه ۳

نویسندگان : امیر اکبر زاده ، کوروش بهادری ،  فرانک سرائی ، منیژه شیارگر ،  محمد 
فرحی

ناشر :  انتشارات شمال پایدار
این کتاب  با  ۶۳۲ صفحه حاوی مشخصات ظاهری مصور، جدول و نمودار منتشر و با 

شابک    ۷-5۹-۶۱۳5-۶۲۲-۹۷۸    عرضه شده است 

داور درجه یک ملی ووشو  با حضور در روزنامه اتفاقیه با بیان 
اینکه انتظار پیگیری و ممارســت  بیشــتری از داوران برای 
حضــور در عرصه های ملی دارد گفت بــرای داوری باید در 
کنار عشــق به این کار  مولفه های دیگر داوری را همواره به 

روز رسانی کرد.
محمددژبانــی متولد۱۳۶۳ در بجنورد اســت که ازســال ۷۸ 
ورزش ووشو را نزد مرحوم داوود طالب زاده شروع کرده است 
و دان ۴ ووشــو ، مربیگری درجه ۲ وداوری درجه یک ملی را 

در کارنامه خود دارد.
دژبانی در بیان مهمترین ســوال خبرنگار اتفاقیه در خصوص 
ارزیابی وضعیت حال حاضر و ســطح قضاوت داوران ووشــو 
در  اســتان و در کشور و پیشرفت آنها گفت : در سطح استان 
داوران بســیار خوبی داریم که بارها در مسابقات کشوری در 
میادین ووشــو قضاوت کرده انــد و همانطور که به خوبی بر 
همگان اثبات شــده ووشوی ایران در جایگاه بسیار خوبی در 
جهان قرار داردکــه در آخرین دوره رقابتهای قهرمانی جهان 
نیز با توجه بــه حضور تیم چین این ایــران بود که در مقام 
نخســت   جهان ایستاد.وی افزود: مهمترین بخش داوری در 
ســطح استان و کشوری باید ســطح بالای معلومات و نحوه 
قضاوت داوران باشــد تا بهترین ها را راهی میادین کشوری 
و ملی نمایند که خوشــبختانه در ســطح ملی حضور داورانی 
چون محمــد پورغلامی خود گواه این موضوع اســت اما در 
بحث داوران اســتانی برای حضور در میادین کشوری و ملی 
،نکته ی منفی داوران خراســان شــمالی در  عدم  حضور در 
رقابتهای کشــوری می باشــد علی رغم توانایی های بالای 
این عزیزان اســت که نیازمند ممارست و پیگیری بیشتر این 
عزیزان جهت حضور در  سطح کشوری می باشد. وی در بیان 
مهمترین خصیصه یک داور ووشو اظهار کرد : در رقابت های 
ورزش های رزمی نظیر رشته ووشو در میدان شاهد حرکات پر 
برخورد ، با سرعت و پویایی بالا هستیم که در ساندا) مبارزات 
ووشــو ( و تالو ) فرمهای زیبای ووشــو (  هر کدام مهارت و 
تبحر خاص داور را می طلبد. دقت بالا ، تخصص در رشــته 
ی مورد قضاوت ، هــوش و ذکاوت بالا ، آرامش و تمرکز را 
می توان از مهمترین ویژگی های یک داور ووشــوبر شمرد.

محمد دژبانی در ارتباط با سطح علمی داوران ووشو خراسان 
شــمالی نیز به نکاتی اشــاره کرد و تصریح کرد : فدراسیون 
ووشــو تمرکز قابل قبولی را در بحث آموزش در تمام سطوح 
دارد بالاخص بخش داوران نشان داده  که یک داور را مجاب 

کرده هر ساله در کلاسهای بازآموزی و آموزشی شرکت کند 
تا بتواند مجوز حضور در میادین ورزشــی را داشــته باشد  و 
خراسان شمالی از این موضوع مستثنی نیست و آنها از آخرین 
رویدادها و تغییرات داوری مطلع هســتند . دژبانی در پاســخ 
به سوال کلیشــه ای و همیشگی وضعیت دستمزد داوران در 
مســابقات گفت :  شخصا به دســتمزد داوری به عنوان یک 
دلخوشــی نگاه می کنم تا یک دستمزد . در بیشتر اوقات اگر 
مسابقات خارج از استان باشــد این بودجه  به تنهایی هزینه 

رفت را هم کفاف نمی دهد چه برســد به برگشت و این فقط 
عشق و علاقه به داوری و ووشو کشور است که باعث حضور 
در میادیــن می شــود که البته این ابراز علاقــه و امید نباید 
ســبب شــود که احقاق حقی از درخواست هایی از مسئولان 
نداشــته باشیم. افزایش دســتمزد داوران از مسائلی است که  
فدراسیون و وزارت  ورزش و جوانانپیگیر آن هستند و امیدوار 
هســتیمتمهیدات لازم و جدی ای در ایــن خصوص انجام 
شــود.دبیر هیات ووشو خراسان شــمالی در انتقال تجربیات 

و گوشــزد هایی به جوانان تازه وارد به عرصه داوری ووشــو 
اظهار کرد : در حال حاضر حدود ۶۰ داور ووشــو در خراسان 
شــمالی وجود داردکه داوران جدید الورود در این عرصه نباید 
به خاطر مســائلی چون ترس از اشتباه و عدم وجود دستمزد 
کافی ســرخورده شده کما اینکه می دانیم داوری در رده های 
مختلف سنی بسیار مهم و سرنوشت ساز برای بازیکنان است 
و ایــن موضوع در داوری های انتخابی تیم اســتان به جهت 

احقاق حق ورزشکار بیشتر نمود پیدا خواهد کرد .

گفتگو با داور درجه یک ملی ووشو ؛ معرفی کتاب ورزشی استانی

داوری را توأمان با پیگیر بودن و ممارست در نظر بگیریم 


